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Čo tak prestať s tým
bruselovaním
Prečo minister Korčok chytil debatu o budúcnosti EÚ zo zlého konca

M inister zahra-
ničných vecí
Ivan Korčok
zvolal v ponde-

lok tlačovú konferenciu, na
ktorej spolu so štátnym ta-
jomníkom Martinom Klusom
predstavili spôsob, ako bude
fungovať slovenská kapitola
Konferencie o budúcnosti EÚ.
Zámer zapojiť do tejto dis-

kusie aj kritikov Únie, ktorý
minister zdôraznil vo svojom
úvodnom príhovore, je na pr-
vý pohľad chvályhodný. Prí-
klady, ktoré zvolil, však vy-
volávajú rozpaky – a to až na-
toľko, že nakoniec spochyb-
nia aj samotný tento zámer.

Mátenámietky?
Prinestenávrhy
Pripravenosť ísť do otvore-

nej a konštruktívnej polemi-
ky s kritikmi fungovania EÚ
avizoval minister Korčok už
na slávnostnom otvorení slo-
venskej konferencie o európ-
skej budúcnosti tromi naj-
vyššími ústavnými činiteľmi
9.mája, naDeňEurópy.
Omesiac neskôr zopako-

val, ako si takúto polemiku
predstavuje: „Ak chce niekto
menej Bruselu, tak teraz treba
hovoriť o tom, ako to v praxi
prispeje k slovenskému záuj-
mu, ja sa tejto debate nebrá-
nim. Ak chceme viac suvere-
nity pre členské štáty, v po-
riadku, poďme o tom disku-
tovať, ale povedzme, v kto-
rých oblastiach. Ak chceme
návrat kompetencií na úro-
veň členských štátov, nebrá-
nime sa tejto debate. Ak chce-
me, aby inak fungoval Európ-
sky parlament, aby sme zme-
nili spôsob rozhodovania, to-
to nie sú tabu témy, s ktorými
vstupujeme do debaty o bu-
dúcnosti Európskej únie.“
Je prirodzené, že skutočná,

otvorená diskusia o tom, kam
by sa mala v ďalších rokoch
Európa uberať, nemôže cel-
kom ignorovať kritické hlasy.
Dá sa tiež očakávať, že nie-
ktoré z nich prídu s požiadav-
kami na „menej Bruselu“,
„viac suverenity pre členské
štáty“, „vrátenie kompeten-
cií“, či dokonca „slabší euro-
parlament“.
A ak je ministerstvo zahra-

ničných vecí a európskych
záležitostí na takúto diskusiu
pripravené a teší sa na ňu, je
to asi dobrá správa, nie?

Dobrýdeň,hovormeo nás
Bola by, keby šéf tohto mi-

nisterstva jedným dychom
nedodal, že „táto konferencia
je o tom, aby sme čo najviac
presadili slovenský záujem“.
Lenže to asi celkomnesedí –

stačí sa spýtať v susednom
Rakúsku, Česku alebo hoci Lo-
tyšsku.
„Dobrý deň, my na Sloven-

sku simyslíme, že celá tá kon-
ferencia o európskej budúc-
nosti je na to, aby sme si pre-
sadili naše záujmy, súhlasí-
te?“ „A natosteakoprišli?!Nás
nejaké slovenské záujmy ne-
zaujímajú, my predsa presa-
dzujeme tie naše
rakúske/české/lotyšské!“
Tu niekde je jadro nepocho-

penia. Konferencia o budúc-
nosti Európy má totiž dať od-
poveď na otázku, ktoré záuj-
mymámeako občania EÚ spo-
ločné a ako ich môžeme naj-
lepšie spoločne obhajovať.
O „slovenský záujem“ v nej

ide len v tom zmysle, že exis-
tenčným záujmom – a to nie-
len slovenským, ale aj nemec-
kým, francúzskym, maďar-
ským, poľským, portugal-
ským – je práve čo najpevnej-
šie prepojená a geopoliticky
jednotná Európa – teda presný
opak toho, po čom volajú jej
kritici.

Bidenhovoríponad
našehlavy
Ešte v polovici mája zverej-

nil Denník N nezvyčajný text
o budúcom vývoji vzťahov
medzi Spojenými štátmi ame-
rickými a Európskou úniou.
Bol zaradený ako hosťovský
komentár a podpísaný vý-
konnými riaditeľmi americ-
kých obchodných komôr na
Slovensku a v Českej republi-
ke.
Posolstvá, ktoré tento text

ponúkol slovenskému čitate-
ľovi ako Európanovi, však pre-
kračujú rámec komerčných
záujmov, ktoré zvyčajne ob-
chodné komory zastupujú. Sú
to skôr politické odkazy novej
americkej administratívy
jednému z európskych par-
tnerov.
Odkaz prvý: Partnerom no-

vej americkej vlády preziden-
ta Bidena nie je Slovensko, ale
Európska únia. V celom texte
sa Slovensko a Česká republi-
ka spomínajú presne raz: kur-
zívou v názvoch obchodných
komôr pri menách jeho auto-
rov. To nie je opomenutie, to
je signál.
Odkaz druhý: Ekonomiky

USA a EÚ sú navzájom úzko
previazané. „Šesťdesiatštyri

percent európskych zahra-
ničných investícií smeruje do
USA a šesťdesiat percent za-
hraničných investícií USA
smeruje do Európy,“ pripomí-
na text. Európa by preto mala
opatrne zvažovať iniciatívy,
ktoré by mohli zhoršiť vzá-
jomné ekonomické vzťahy.
Predovšetkým pozor na „(...)
reči o izolácii, autonómii ale-
bo zvrchovanosti.“
Lenže myšlienka strategic-

kej autonómie bola do veľkej
miery reakciou na spochyb-
nenie transatlantických vzťa-

hov práve predchádzajúcim
americkým politickým vede-
ním. A vďaka tomu, že nový
prezident nezrušil rozhodnu-
tie svojho predchodcu o záka-
ze vývozuvakcínproti covidu-
19, pochybnosti pretrvali.
Odkaz tretí: Digitálna eko-

nomika patrí do centra záuj-
mu novej administratívy
a európske snahy o obmedze-
nie vplyvu globálnych (ame-
rických) digitálnych korporá-
cií budú v USA „vnímané ako
nepriateľské“.
Odkaz štvrtý: Európa si bu-

de musieť svoju obranu orga-
nizovať a platiť sama. Aj tento
odkaz nadväzuje na dedičstvo
Donalda Trumpa. Nijako to
nereflektuje fakt, že brzdenie
snáh o vybudovanie samos-
tatnej európskej vojenskej
kapacity a európskeho vele-
nia bolo dlhé desaťročia sú-
časťou americkej politiky
v Európe.
A posledný odkaz: pozor na

koketovanie s Čínou. Pridaná
hodnota amerických firiem
pôsobiacich v EÚ je neporov-
nateľne vyššia ako tých čín-
skych – ak sa konflikt medzi
USA a Čínou vyostrí, Európa
by na tomala pamätať a podľa
toho sa rozhodovať.

Suverenitasamôže
diať lenv EÚ
Týchto päť neoficiálnych

odkazov novej americkej ad-
ministratívy Slovensku ako
členskému štátu EÚ dáva kon-
ferencii o našej európskej bu-
dúcnosti nový význam aj na-
liehavosť. Diplomatické zdvo-
rilosti bokom – pre globálne aj
regionálne veľmoci je partne-
rom a potenciálnym rivalom
veľká Európska únia, nie malé
Slovensko.
Ak je záujmom Slovenska

byť subjektom, a nie objektom
novodobých dejín, nestrácaj-
me zbytočne čas a energiu ja-
lovými debatami o tom, koľko
Bruselu je tak akurát a ako
veľmi by sme sa chceli klamať
ilúziou suverenity.
Namiesto toho by smemali

viesť neapologetickú diskusiu
o tom, ako posilniť Úniu, kto-
rá nám to jediná umožňuje.
Ministerstvo európskych zá-
ležitostí by v tom malo ísť se-
bavedomepríkladom.

Na tejto strane nájdete každý deň
prácu jedného výrazného autora,
ktorému dala redakcia SME voľ-
nosť v stvárnení jehomyšlienok.
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Ak je
záujmom

Slovenska byť
subjektom, a nie
objektom
novodobých dejín,
nestrácajme
zbytočne čas a
energiu jalovými
debatami o tom,
koľko Bruselu je
tak akurát.
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